
bude generální oprava této nemovitosti a uvedení průčelí domu 
do původního stavu. Po rekonstrukci zde vznikne 7 nových 
obecních bytů. Podle dotačních podmínek to musíme stihnout 
do konce roku 2021.

 V měsíci březnu začnou stavební práce při rekonstrukci  
a budování nové kanalizace na Hynkově, včetně napojení, opra- 
vy či instalace nových septiků. Chtěl bych touto cestou požádat 
obyvatele Hynkova o vstřícnost a trpělivost. Stavební práce 
tak velkého rozsahu s sebou vždy přinesou jisté komplikace. 
Určitě dojde ke zhoršení přístupu k nemovitostem, kde budou 
výkopové práce probíhat. Na komunikaci se objeví hlína a v let- 
ních měsících dojde ke zvýšení prašnosti. Je potřeba mít na 
paměti, že všechno má svůj začátek a také konec. Výsledkem 
bude napojení všech domů na centrální jednotnou kanalizaci  
a řešení problému se splaškovými vodami.

 Po několika letech byla dotažena do zdárného konce 
myšlenka na rekonstrukci asfaltového hřiště ve sportovním are- 
álu v Příkazích. V rozpočtu na rok 2020 nám na tento záměr 
zbyla částka 2,7 mil Kč. Podle rozpočtových nákladů budeme 
potřebovat 3,7 mil. Kč. Výsledná cena vzejde z výběrového 
řízení. Zastupitelé proto rozhodli o podání žádosti o dotaci 
ve výši 50 % uznatelných nákladů, jejím poskytovatelem je 
Olomoucký kraj. V případě obdržení dotace bude nutné tento 
záměr realizovat do konce roku. Pokud dotaci nezískáme, 
zastupitelé na veřejném jednání rozhodnou o dalším postupu  
v této záležitosti.

 Uvidíme, jak dopadne naše další žádost o dotaci, jejímž 
záměrem je postavení nových cyklostezek na Skrbeň a do 
Senice na Hané. O finanční prostředky na tuto investiční akci 
jsme žádali už potřetí. Snad to tentokráte vyjde! I když žádost 
byla podána v listopadu, výsledek se dozvíme až v dubnu. 
Trochu si veřejně postěžuju na systém přidělování dotací. Potíž 
je v tom, že pokud bude naše žádost úspěšná, budeme muset 
vyhlásit veřejnou soutěž na zhotovitele, což zabere dva, spíš tři 
měsíce. Časově se dostáváme do července, tedy doby, kdy firmy 
už většinou mají zakázky na celý rok. Přitom v podmínkách o 
přidělení dotace je klauzule, která jasně říká, že stavba musí 
být dokončena do konce tohoto roku. Spíš do listopadu, kvůli 
nástupu zimy. Možná těžko pochopitelné, ale je to tak. Bohužel, 
někdy se pak celá stavba řeší ve spěchu, což se může projevit 
na její kvalitě. Investor následně uplatňuje reklamace, zhotovi- 
tel se zlobí a je s tím spojena spousta komplikací a práce 
navíc… a přitom by stačilo, kdybychom rozhodnutí o přidělené 
dotaci věděli hned zkraje roku. I když v tuto chvíli nevíme, zda 
bude naše žádost podpořena, museli jsme na spolufinancování 
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Vážení spoluobčané,

 nový rok už ukrojil ze své délky skoro 2 měsíce. Pro nás, 
co pracujeme na obci, začal poměrně hekticky. Kromě běžné 
údržby a správy obce bylo potřeba podat ve stanoveném termínu 
žádosti o dotace a k tomu ještě označit všechny popelnice na 
směsný komunální odpad čipy. Ty nám pomohou identifikovat 
počet vývozů sběrných nádob z jednotlivých domů.  

 V uplynulých dvou měsících jsme podali žádost o dotaci na 
elektrocentrálu pro hasiče na Hynkově, dále žádost o dotaci na 
rekonstrukci asfaltového hřiště v Příkazích, žádost o dotaci na 
opravu dalších oken v Záloženském domě a také žádost o dota- 
ci na vybudování biologických dočišťovacích rybníků na Hyn- 
kově.
 Když jsme plánovali rozpočet na loňský rok, přáli jsme si, 
abychom nemuseli žádat o úvěr na dokončení stavebních prací, 
souvisejících s opravou krajské cesty. I když na této stavbě 
vznikly mnohé vícepráce, zůstalo k 01. 01. 2020 na běžném účtu 
obce 745 049 Kč a na účtu rezervního fondu pro opravu tlako- 
vé kanalizace dalších 760 000 Kč.

 V minulých dnech jsme obdrželi zprávu o tom, že byly pod- 
pořeny naše žádosti o dotace z let minulých - není to překlep - 
někdy vyhodnocení dotačních žádostí trvá déle, a to konkrétně: 

n Zhotovení dílny polytechnického vzdělávání v budově 
základní školy - dotace činí 85 % z uznatelných nákladů. Bylo 
žádáno v roce 2016  
n Stavební úpravy rodinného domu na bytový dům č. p. 20 
- dotace činí 90 % z uznatelných nákladů. Bylo žádáno v roce 
2018
n Biocentrum Příkazy (3 ha zeleně za dálnicí) - dotace činí 
100 % z uznatelných nákladů. Bylo žádáno v roce 2019

 Na letošním prvním jednání zastupitelů jsme mimo jiné 
schválili rozpočet na letošní rok. O jeho prioritách vedli nejdříve 
Vámi zvolení zastupitelé diskusi na neveřejném jednání. Tam 
jsme si položili otázku, zda veškeré volné finanční prostředky 
budeme směřovat do opravy a výstavby nové kanalizace na 
Hynkově, čímž by se zastavil veškerý rozvoj obce a nebo, zda 
zamýšlenou investici na Hynkově bude obec financovat z úvěru. 
Vcelku jednoznačně zvítězila druhá varianta, což znamená, že 
na stavbu kanalizace na Hynkově si obec bude muset vzít úvěr 
ve výši 20 mil Kč. V tuto chvíli má obec jediný úvěr ve výši 
1 mil Kč, který vznikl při koupi domu č.p. 20. Před 2 lety byl 
dům zakoupen za 3,1 mil Kč. Musel být ve vlastnictví obce, 
aby bylo možné požádat o dotaci na jeho rekonstrukci. Teprve 
nyní jsme získali již dříve zmiňovanou dotaci, jejímž výsledkem - Pokračování na str. 2 -
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- Pokračování ze str. 1 -

Zprávy z Rady
	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE	 ŽE,	 Vás	 chceme	
informovat	o	zajímavých	věcech	projednávaných	Radou	obce,	
která	se	pravidelně	schází	každých	čtrnáct	dní.	Vybrali	jsme	pro	
Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l pronájem nebytových prostor restaurace v Záloženském 
domě v Příkazích v rozsahu dle zveřejněného záměru panu 
Filipu Danczi z Olomouce za cenu 15.000,- Kč/měs. bez ener- 
gií, délka pronájmu na 2 roky
l nabídku společnosti Autodoprava Řehák s.r.o., Truck cen- 
trum Čížkovice na zakoupení RFID čipů - puků pro označení 
plastových nádob na separovaný odpad za cenu 1,37 Eura/ kus
l žádost Mysliveckého spolku Příkazy o poskytnutí indivi- 
duální dotace z rozpočtu obce Příkazy na rok 2019 ve výši 
10.000,- Kč
l zakoupení dárkových balíčků na plesy spolků a organizací  
v obci v hodnotě 1.000,- Kč na jeden ples
l jmenování nového velitele JSDH Příkazy p. Josefa Pavlíčka 
z Příkaz 
l schválení úhrady stočného dle smlouvy o odvádění odpad- 
ních vod pro rok 2020. Odběratelé budou hradit stočné jed- 
norázově k 30.5.2020 nebo 2x ročně k 30.5.2020 a 31.10.2020
l připojení se k mezinárodní kampani „Vlajka pro Tibet“ dne 
10.3.2020 
l Ing. Vladimíra Blaho, TSaB, spol. s r.o. Olomouc technic- 
kým dozorem na stavbě Oprava a doplnění kanalizace na 
Hynkově, včetně opravy a doplnění septiků
l podání žádosti o dotaci z OPŽP číslo výzvy 04/2019 na vy- 
budování biologických rybníků na Hynkově. Výše dotace činí 
max. 63,75 % z celkových způsobilých výdajů
l cenu za pronájem klubovny v Záloženském domě ve výši 
500,- Kč, cena za služby ve výši 300,- Kč (topení 200,- Kč, 
elektřina 100,- Kč) a praní ubrusů

Marcela Prázdná

Neuč Slunce hřát

obří důležitostí
pak jen zbytečnosti
nejíme abychom žili
žijem abychom jedli

nežijem pro práci
pracujem jako draci
pro majetek a konta
nepřirozená pouta
stop Slunce záření

je karcinogenní
máme topná tělesa
pohodlí a noblesa

máme horská slunce
strach máme jen řídce

to termonukleárno
je závidění hodno
není to hra pro lidi

co zodpovědnost šidí

cyklostezek deponovat ve schváleném rozpočtu celkem 1,5 mil 
Kč. 
 Zastupitelé jednomyslně rozhodli o zakoupení budovy na 
Hynkově, kde je provozován obchod. Současný majitel, pan 
Němec, má zájem tuto nemovitost prodat a přednostně ji na- 
bídl ke koupi obci. Společnost COOP při přebírání obchodu od 
pana Němce deklarovala, že o koupi nemovitosti zájem nemá  
a bude v ní pouze provozovat obchod se smíšeným zbožím. 
Obec nabídku akceptovala, neboť ctí jakýsi veřejný zájem, 
kterým je zachování obchodu na Hynkově. Pokud by tuto 
nemovitost koupil někdo jiný, mohlo by se stát, že nový vlastník 
by měl zájem ji využívat jiným způsobem, a tomu chceme kou- 
pí předmětné nemovitosti předejít.

 Asi 0,5 mil Kč jsme ponechali na účtu, který slouží pro 
opravu komunikací a veřejného prostranství. Ve dnech 26. 
až 28. června nás čekají oslavy 770. výročí založení obce, 
150. výročí založení Sokola Příkazy a 90. výročí fotbalu. 
Určitě nebude na škodu, když provedeme opravu cest  
a dalšího obecního majetku, který to nezbytně potřebuje.

 Mezi další priority rozpočtu na rok 2020 patří:
n Dokončení zhotovení projektové dokumentace na dostavbu 
zázemí pro techniku na údržbu obce – za obecním úřadem
n Dokončení zhotovení projektové dokumentace na opravu 
bývalého sklenářství - vznikne zde lepší zázemí pro výdej obědů 
a časem i moštárna
n Dokončení osázení zelených pásů podél krajské cesty na 
Zábrani květinami a keři, včetně založení nových trávníků
n Podpora základní a mateřské školy
n Podpora spolků a sdružení působících v naší obci
n Spolupráce s okolními obcemi a se spolkem obcí, které 
společně monitorují výskyt komářích larev v Litovelském 
Pomoraví a následně spolupracují při jejich likvidaci
n Spolupráce s Hanáckým muzeem v přírodě, dříve Hanáckým 
skanzenem, kde od dubna přibude na stálo další pracovní síla

 Rád bych touto cestou veřejně pochválil současného správce 
muzea pana PhDr. Petra Vodešila, Ph.D. za skvělou spolupráci 
v roce 2019 a vyjádřil přání, abychom v ní pokračovali i v roce 
letošním. 

 Vám všem přeji jménem zastupitelů, obecních zaměstnanců 
i jménem svým úspěšný a pohodový rok 2020.

Jarek Sívek

Trvalá změna hodin pro veřejnost  
pošty Příkazy od 1.3.2020

 Po – 8:00 – 11:30 hod. 14:00 – 16:00 hod.
 Út – 8:00 – 11:30 hod. 14:00 – 16:00 hod.
 St – 8:00 – 11:30 hod. 14:00 – 16:30 hod.
 Čt – 8:00 – 11:30 hod. 14:00 – 16:00 hod.
 Pá – 8:00 – 11:30 hod. zavřeno

Vedoucí pošty: Milena Hekelová

www.prikazy.czwww.prikazy.cz



- 3 -

Rada obce vzala na vědomí
l informaci společnosti EKO – UNIMED s. r. o. Medlov  
o cenách separovaného papíru a plastů v roce 2020, za odvoz 
separovaného papíru a plastů budou obce platit 
l Státní pozemkový úřad vypsal výběrové řízení na zhotovení 
realizační projektové dokumentace a vyřízení stavebního po- 
volení na stavbu polních cest, terénní úpravy – hráze, průlehů 
a zeleně - 1 etapa po pozemkové úpravě na Hynkově, a na 
zhotovení projektové dokumentace a vyřízení stavebního po- 
volení na „obchvat“ obce kolem střediska družstva

Zastupitelstvo obce dne 12.12.2019 schválilo:
l pravidla rozpočtového provizoria na rok 2020
l výši stočného za odvádění odpadních vod pro část obce 
Příkazy ve výši 34,28 Kč/m3/rok vč. DPH od 1.1.2020 a pro část 
obce Hynkov ve  výši 5,71 Kč/ m3 od 1.1.2020, což představuje 
200 Kč na osobu a rok
l Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2019, o místním poplatku 
ze psů
l Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2019, o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství
l Obecně závaznou vyhlášku č. 3/2019 o poplatku za ko- 
munální odpad
l Obecně závaznou vyhlášku obce Příkazy č. 4/2019, o sta- 
novení systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, vy- 
užívání a odstraňování komunálních odpadů a nakládání se 
stavebním odpadem na území obce Příkazy
l Smlouvu o využití systému zavedeného obcí o nakládání  
s komunálním odpadem
l Dodatek č. 2 ke Smlouvě o poskytnutí příspěvku na zajiště- 
ní dopravní obslužnosti Olomouckého kraje
l odkoupení pozemku parc. č. 1171/6, ost. plocha, o výměře 
163 m2 v k.ú. Příkazy za cenu 30.000, Kč od Zemědělského 
podniku Razová, státní podnik v likvidaci se sídlem Třanovské- 
ho 622/11, 163 04 Praha 6 Řepy. Veškeré náklady spojené  
s prodejem hradí kupující
l vstup do Dobrovolného svazku obcí
l Darovací smlouvu mezi obcí Příkazy a vlastníky nemovitos- 
tí v části Hynkov o umístění septiků, přípojek a revizních šachet 
na cizím pozemku. Tato smlouva souvisí s opravou a doplněním 
jednotné kanalizace na Hynkově 

Zastupitelstvo obce dne 10.2.2020 schválilo:
l rozpočet na rok 2020 
l nákup nemovitosti - budovu č.p. 120 v k.ú. Hynkov na po- 
zemku st. parc. č. 144/2 ve vlastnictví Jaromíra Němce ze 
Štěpánova za cenu 690.000,- Kč. (jedná se o obchod na Hynkově)
l výsledek výběrového řízení na veřejnou zakázku: „Stavební 
úpravy stávající kanalizace v obci Příkazy místní část Hynkov 
a doplnění kanalizace v obci Příkazy, místní část Hynkov“. 
Dle hodnotícího kritéria (nejnižší cena) byla vyhodnocena jako 
nejlepší nabídka č. 5: JR STaKR, s.r.o. Bruntál s nabídkovou 
cenou 10.998.151,48 Kč bez DPH
l podání žádosti o dotaci na rekonstrukci víceúčelového 
asfaltového hřiště, dále prohlašuje vlastnická práva k pozemku 
parc.č. 174 v k.ú. Příkazy. Deklaruje, že po dobu minimálně 10 
let zůstane hřiště v majetku obce. Zastupitelstvo obce souhlasí  
s realizací akce. Poskytovatelem dotace je Olomoucký kraj. 

Josef Škrabal

Kulturní akce
v Příkazích a v Hynkově

BŘEZEN
18. 3. (st) Promítání filmů z naší obce
26.-28. 3. (čt-so) Výstava loveckých trofejí
27. 3. (pá) Noc s Andersenem
29. 3. (ne) Vynášení Smrtky - vítání jara 
  (Koncert SPSP v Jedovnicích)

DUBEN
  2. 4. (čt) Jarní tvoření ve škole 
11. 4. (so) Velikonoce ve skanzenu
24. 4. (pá) Sraz Jiříků

Nový systém vyvážení směsného 
komunálního odpadu

 Od měsíce února začal v naší obci fungovat nový systém 
vyvážení směsného komunálního odpadu. Každý dům i pod- 
nikatelský subjekt v obci by měl mít očipovanou odpadovou 
nádobu. Při vyklopení nádoby do popelářského vozu se načte do 
systému číslo čipu, které je přiřazeno konkrétní nemovitosti, či 
podnikatelskému subjektu. Zároveň se načtou GPS souřadnice, 
tedy místo, kde k vyprázdnění nádoby došlo. Pokud by se snad 
na někoho zapomnělo či bude potřebovat ještě označit další 
nádobu, je potřeba nahlásit tento požadavek na obci.

 Drtivá většina obyvatel tento nový systém vyvážení SKO 
přivítala. Někteří namítají, že v letních měsících budou 1x 
měsíčně vyvážené nádoby zapáchat. To se stát může. Je potřeba 
však zdůraznit, že v teplém počasí se veškerý biologický materiál 
rozkládá velmi rychle a někdy stačí mnohem kratší doba než 
měsíc, aby naše popelnice „voněla“ do dalekého okolí. Co s tím?

 I o popelnici je potřeba se starat! Po vývozu je dobré 
ji alespoň občas vymýt. Používejte dezinfekční prostředky 
jako SAVO, CHLORAMIN, DOMESTOS a jiné. Maximálně 
separujte a házejte do ní jen minimum biologického materiálu. 
Odpady rychle podléhající zkáze zabalte do PVC, PE či 
mikrotenového sáčku. Pokud máte doma malé dítě na plínkách, 
může nastat potíž s množstvím odpadu. Neváhejte kontaktovat 
obec, která Vám „očipuje“, další odpadovou nádobu. Pokud ji 
přistavíte k vývozu jen občas a nevyužijete 13 svozů za rok,  
v následujícím roce Vám bude část peněz vrácena, nebo 
započtena do poplatku za likvidaci SKO na příští rok. Zjistíte-
li, že už další odpadovou nádobu nepotřebujete, můžete ji  
v následujícím roce ze systému odhlásit.

 Systém je postaven na tom, aby si každý zaplatil za SVOJE 
odpady. Je to systém variabilní a spravedlivý. Určitě není do- 
konalý, ale budeme ho ve spolupráci s Vámi ještě vylepšovat.

starosta
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Co se dělo ve škole
Bezpečný internet

 Projekt „Bezpečný internet“ vznikl s cílem ukázat rizika 
spojená s používáním internetu a také na způsoby, jak se 
jim účinně bránit. Za žáky přijel odborník, který je poučil, 
jak bezpečně procházet web, na co dát pozor při on - line 
komunikaci, jaká jsou rizika sociálních sítí a kdy vzniká 
„počítačová závislost“.

 Pro bezpečí na internetu stačí dodržet jen pár důležitých, 
ale přitom jednoduchých zásad:
l Nedávej nikomu adresu ani telefon. Nevíš, kdo se 
skrývá za monitorem na druhé straně.
l Neposílej nikomu, koho neznáš, svou fotografii  
a už vůbec ne intimní. Svou intimní fotku neposílej ani 
kamarádovi nebo kamarádce - nikdy nevíš, co s ní může 
někdy udělat.
l Udržuj hesla (k e-mailu i jiná) v tajnosti, nesděluj je ani 
blízkému kamarádovi.
l Nikdy neodpovídej na neslušné, hrubé nebo vulgární 
maily a vzkazy. Ignoruj je.
l Nedomlouvej si schůzku přes internet, aniž bys o tom 
řekl někomu jinému.
l Pokud narazíš na obrázek, video nebo e-mail, který tě 
šokuje, opusť webovou stránku.
l Svěř se dospělému, pokud tě stránky nebo něčí vzkazy 
uvedou do rozpaků nebo tě dokonce vyděsí.
l Nedej šanci virům. Neotevírej přílohu zprávy, která 
přišla z neznámé adresy.
l Nevěř každé informaci, kterou na internetu získáš.
l Když se s někým nechceš bavit, nebav se.

Eva Zvěřová

Nebezpečný internet
 Ve škole jsme měli zajímavou přednášku o internetu. 
Přišel pán, který nám vysvětloval, jak může být internet 

nebezpečný. Vyprávěl nám různé příběhy týkající se 
internetu. Bylo to velmi poučné.

Sára Vlková, 3. ročník

Koncert – Marbo dětem
 V záloženském domě se v úterý 7. 1. 2020 konal koncert 
pro děti. Hráli tam známé písničky z cédéček Marbo dě- 
tem 2. Na hudební vystoupení se přišla podívat Základní  
i Mateřská škola. 

Lenka Hymrová, 4. ročník

Základní škola a Mateřská škola Příkazy
Vás srdečně zve na

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
A

JARNÍ TVOŘENÍ

2. dubna 2020 od 16.00 - 19.00 hodin

na co se můžete těšit?
l prohlídka prostředí celé školy l
l výuka na interaktivní tabuli l

l výuka na noteboocích a tabletech l
l výtvarné dílničky l
l kavárnička l

a ještě více ........

Za celou školu Vás zvou děti a učitelé ZŠ a MŠ.

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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Poplatky na rok 2020

l Poplatek za odvoz komunálního odpadu je stanoven 
Obecně závaznou vyhlášku obce Příkazy 3/2019 takto:
Objem nádoby: Výše poplatku:
   120 litrů   700,00 Kč
   240 litrů 1200,00 Kč
 1100 litrů 6000,00 Kč
 Poplatek za komunální odpad lze hradit jednorázově do 31.3. 
nebo ve dvou stejných splátkách k 31.3. a k 31.10.   
 
l Místní poplatek ze psů je stanoven obecně závaznou 
vyhláškou č. 1/2019 na 100 Kč za jednoho psa. Za druhého 
a dalšího psa téhož držitele 50 Kč. Místní poplatek ze psů  je 
splatný nejpozději do 31. 3. 

l Stočné pro občany části Příkazy je stanoveno na 34,28 
Kč/m3 včetně DPH. V případě, že není prováděno měření 
odebrané vody, určí se množství odváděných odpadních vod 
podle směrných čísel roční spotřeby vody. Na jednu osobu se 
počítá spotřeba 35 m3. Stočné činí 1200 Kč/osoba/rok (35 m3 

x 34,28 Kč/m3). Platbu hradí majitel nemovitosti. Vlastníkům 
nemovitosti, kterým je voda do nemovitosti dodána pouze 
vodovodem je stočné vypočítáno podle vyúčtování vodného.

l Stočné pro občany části Hynkov je stanoveno na 5,71 Kč/m3 

včetně DPH. Na jednu osobu se počítá spotřeba 35 m3. Stočné 
činí 200 Kč/osobu/rok (35x5,71).

 Upozorňujeme, že poplatek za stočné bude Obecní úřad 
Příkazy vybírat až od 1. května 2020. Při bezhotovostní 
platbě budou dřívější platby vráceny zpět na účet. 

Poplatky je možné hradit hotově na OÚ Příkazy nebo 
bezhotovostně.
Číslo účtu 152 869 135/0300, variabilní symbol – číslo domu.

 Ve čtvrtek 27. února 2020 od 17.00 hod. proběhne  
v budově základní školy schůzka pro rodiče všech žáků  
i předškoláků. 
  Program: 
l Seznámení s předběžnou organizací nového školního 
roku 2020/2021 
l Rozšíření školy o 5. ročník
l Modernizace školní budovy

Mgr. Milada Podolská - ředitelka školy

 Udělalo mi to radost, sice si myslím, že je to spíš pro 
1. a 2. třídu. Zpívali pomalé i rychlé písničky, jako třeba 
Holka modrooká, atd… Ze začátku jsem se smál, ale pak 
mě to začalo bavit. 

Matěj Chybík, 4. ročník

 Marbo je skvělá kapela, mají pěkné písničky, rychlé  
i pomalé. Hráli a zpívali pro nás manželé Vrtalovi. 
Zazpívali jsme si všichni s nimi například - Muchomůrku 
červenou, …Řekni, co je škola… Měli pro nás dokonce 
připravený jazykolam, abychom si procvičili naše jazýčky. 
Celá škola i školka si to užila.

Elena Gárská, 4. ročník

Seznámení s živým netopýrem
 Děti se vydaly vlakem do ekologického centra Sluňákov 
v Horce nad Moravou. Dověděly se zajímavosti o životě 
netopýrů, kde žijí a čím se živí. Netopýři jsou po hlodavcích 
druhou nejpočetnější skupinou našich savců. Ačkoliv  
u nás žijí ve 22 druzích, většina lidí se s nimi vůbec neset- 
ká. Žijí nočním způsobem života, prospí 17 – 20 hodin. 
Přes den se obvykle ukrývají na nepřístupných místech, 
jako jediní ze savců jsou obdařeni schopností aktivního 
letu. Netopýr sežere až 3 000 komárů za den, čímž je pro 
nás v Pomoraví užitečný. Překvapení děti zažily, když si 
mohly prohlédnout a pohladit živého netopýrka. 

Eva Zvěřová

 Byli jsme se třídou na Sluňákově. Viděli jsme živého 
netopýra a hodně jsme se naučili. Výlet se nám moc líbil. 

Markéta Krainová, 3. ročník

TJ Sokol Příkazy na začátku roku 2020

 V prvním měsíci v roce jsme jako již tradičně 
uspořádali společenský ples, který se konal 25.1.2020  
a zúčastnilo se ho 240 platících účastníků. K tanci hrála 
skupina Roxy a všichni se bavili do ranních hodin. O den 
později, 26.1.2020, se konal dětský karneval, o program se 
postarala agentura CK Bavi a jejich šašek VIKY.
 V měsíci lednu začala trénovat také všechna naše 
fotbalová družstva, a to v tělocvičně TJ, muži trénují i na 
umělé trávě ve Skrbeni a svá přátelská utkání v rámci zimní 
přípravy odehrávají většinou na umělé trávě v Uničově.  
Plán zimní přípravy mužů můžete zhlédnout na webových 
nebo FB stránkách TJ Sokola Příkazy. Přikládáme i rozpis 
soutěží pro jarní část sezóny 2019/2020. Stále ještě může 
docházet ke změnám v termínech zápasů, proto sledujte 
aktuality na našich internetových zdrojích.

 V měsíci březnu, 7.3.2020, nás od 17 hodin čeká 
každoroční Valná hromada TJ, na kterou jsou všichni naši 
členové srdečně zváni. 

Za TJ Kateřina Hrubá

Jak správně provést
řez ovocných stromů?

 Odpověď na tuto otázku můžete získat dne 14. 03. 2020 od 
9 hodin v klubovně Záloženského domu na kurzu, který se bude 
zabývat tímto tématem. Přednášet bude pan Ing. Zbyněk Žůrek.
Program: - teoretická příprava - 1,5 hodiny
  - praktická ukázka řezu švestek na návsi - 1 hodina

Účast na kurzu je bezplatná!
 Všichni účastníci obdrží jednoduchý návod, jak správně 
při řezu stromů postupovat. Zveme všechny zájemce, kteří se 
chtějí něco dozvědět o tom, jak správně udržovat stromy na své 
zahradě.

www.prikazy.czwww.prikazy.cz



- 6 -

Zimní rozjímání

 Letošní zima nezima mne zklamala. Čekal jsem 
dvacetistupňové mrazy, aby vymrzli přemnožení hraboši na mé 
zahradě a místo toho v lužním lese kvete jíva. Ale ještě není 
všem dnům konec. Vzpomínám, jak mi můj tchán vykládal, 
že až do 25. února 1944 byla také jakási zima nezima. A právě 
tohoto dne, kdy se ženil, přes noc zamrzlo a napadlo půl metru 
sněhu. Nezbývá nám, než se s tím smířit. Jen aby nemrzlo, když 
už pokvetou stromy a my pak neměli z čeho pálit slivovici.  
V tomto čísle našich novin vás zpravidla informuju o proběhlé 
plesové sezóně. Tentokrát vás ale zklamu. Na žádném plese jsem 
nebyl. Kvůli poslednímu koníčku, který mi zůstal - sjezdovému 
lyžování. No, nelze sedět jedním zadkem na dvou židlích,  
a když vám ale termín lyžařského zájezdu, který naplánovala 
rodina, koliduje s termínem místních plesů, máte smůlu. Já 
ty plesy mám rád jako to lyžování. Setkáte se s přáteli, něco 
popijete, pokocháte se pohledem na mladá děvčata, ale hlavně 
se musíte svátečně obléct. Alespoň trochu provětráte oblek, aby 
se do něho nedali moli a vydržel na službu poslední. O místních 
plesech jsem však byl informován od naší obědářky Aničky, 
která má o dění v obci nejlepší přehled. Plesy byly pěkné, jen 
ta účast mohla být větší. No, musíme zapomenout na účasti 300 
až 400 lidí, kdy hrály dvě kapely, jedna na velkém sále, druhá 
ve vinárně. Kromě příkazských plesů se pravidelně účastním  
i agrárního plesu v Olomouci. Před pár dny jsem se v Glóbusu 
potkal s kolegou, se kterým se právě na tomto plese vídávám. 
Řekl mi, že se ho známí ptali, proč tam nejsem. On prý jim 
odpověděl, že neví, žádné parte nedostal, ale jinak je rád, že 
žiju. Tož jsem mu poděkoval. Musím se vám přiznat, že víc 
než na to lyžování a tancování se vždy víc těším na posezení  
s přáteli nebo rodinou. Na těch večerech po lyžování se diskuze 
zvrtne občas i na politiku. Většina mé rodiny jsou pravičáci, jen 
my s partnerkou jsme křesťansko sociální levičáci. Nazývám je 
novodobými zbohatlíky, oni mne černoprdelníkem nebo rudým 
katolíkem. Když už nemohu poslouchat tvrzení, že za chudobu 
si chudí mohou sami, kontruju jim nápadem, kdybych do toho 
mohl mluvit, snížil bych zdanění práce a místo toho víc zdanil 
majetek, který si do hrobu stejně nevezmou. Rozzuří se vždy do 
běla a já mám strach, aby mne příště na lyžování zase vzali.
 No, na chudý lid musí být přísnost. Toto staré přísloví, které 
tak často citoval ve Švejkovi Jaroslav Hašek, mne napadlo, 
když s uzákoněním povinného čipování psů začaly jako první 
chodit do naší ordinace staré babičky s psími mazlíčky někdy 
v přepočtu staršími než ony samotné a domáhaly se čipu, aby 
nemusely platit vysokou pokutu. Dvě přišly dokonce na silvestra, 
protože další den by podle nich bylo už pozdě. Přemýšlel jsem  
o tom, jak to televizní strašení pokutami je velice efektivní. Jestli 
by ho neměl využít stát i při vymáhání jiných zákonů, zejména 
daňových. Kdyby v televizi strašili každý večer upozorněním, 
že když nebudete řádně platit daně nebo se budete skrývat  
v daňových rájích, zavřou vás, případně zabaví podvodem získaný 
majetek, stály by před finančními úřady fronty. Pochybuji však, 
že by v nich stáli i ti, co mají fiktivní sídla v daňových rájích, 
daňové poradce a vlastní právníky. Ach jo, ono asi jen na chudý 
lid musí být přísnost. Ale i to je demokracie. Demokracie není 
spravedlnost. Té se dočkáme až po smrti. Tož tak.
 Když skoro denně čtu v novinách, vidím v televizi nebo 
na internetu kolik stovek muslimských migrantů přijíždí stále 
do Evropy a jak k tomu v rámci jakési korektnosti mocní 
našeho kontinentu bezradně přihlížejí, vzpomenu si na článek 

z časopisu, který mi kdysi půjčil kamarád, tehdy kádrová 
rezerva na ministra průmyslu. V něm autoři - prognostici - psali 
o tom, že v blízké budoucnosti nebude světem hýbat problém 
východ (sověti) - západ (USA), ale konflikt bohatého severu  
s chudým jihem, přičemž největším problémem bude náboženská 
nesnášenlivost. Nevěřil jsem tomu, nedokázal jsem si to 
představit. S hrůzou pozoruji, jak se to naplnilo a jak se s tímto 
náboženským (islámským) terorizmem pomalu smiřujeme. Jak 
se to bagatelizuje, zamlčuje a jak i jinak aktivní novináři v rámci  
korektnosti ze strachu mlčí. Nechtějí dopadnout jako ekonom - 
člen představenstva Spolkové banky Sarrazim za knihu Německo 
páchá sebevraždu. Byl vyhozen z práce. Nebo jak britskému 
spisovateli Murrayovi za knihu Podivná smrt Evropy není policie 
schopna zajistit bezpečnost. O to víc obdivuji našeho spisovatele 
a historika Vondrušku, že se odvážil do této tak pečlivě střežené 
politické korektnosti vhodit granát vydáním své Kroniky zániku 
Evropy. Na příběhu rodiny sociologa Wágnera popisuje dění v 
Evropě i u nás od roku 1980 do roku 2050. Já tu situaci v Evropě 
kolem roku 2050 vidím černěji než on. Vždy mne rozzuří 
televizní debaty, kde se řeší, jak naši potomci v roce 2050 
budou mít nízké důchody a jak na tom my stávající důchodci 
svou „nenažraností“ neseme vinu. Ale nikdo nezvažuje, kdo 
tu bude v té době s velkou pravděpodobností vládnout, jak tu 
bude bezpečno a jak moc si budou dnešní mladí tyto důchody 
užívat. Pochybuji, že ne tak jak skupina skotských důchodců, 
s kterou jsme se setkali předloni v Tignes ve Francii. V zimě 
jeden měsíc v Alpách ve Francii, jeden měsíc v Itálii a v létě  
měsíc ve Španělsku. A v hotelu s plnou penzí a ne jako my  
v malých apartmánech s jedním sociálním zařízením pro šest 
lidí a s domova dovezenými potravinami. Někdy mám dojem, že 
se mladí o svoji budoucnost nezajímají. Ono to nějak dopadne. 
Asi mají pravdu. Ani já se ve třiceti nezajímal o to, co bude za 
půl století.
  V souvislosti s výskytem chřipce podobnému onemocnění 
způsobenému koronavirem v Číně si vzpomínám, jak na konci 
mých studií v Brně přišel jeden můj spolužák s vtipem. Bylo to 
krátce potom, co sověti vypustili Sputnik. Sdělil nám, že i Čína, 
tehdy téměř do středověkých poměrů hospodářsky zdevastovaná 
kulturní revolucí, vystřelila svůj sputnik. Když jsme se na něho 
nedůvěřivě dívali, dodal - sto tisíc Číňanů tahalo ten prak. Jak 
se ta doba změnila. Dnes je Čína moderní velmoc, nejen co do 
počtu obyvatel, s vyspělou ekonomikou, ale i nejmodernějšími 
technologiemi. Kam se na ně hrabeme. Ať už se tam tento 
koronavirus dostal jakkoli, nevěřím konspirační teorii, o které 
čtu na internetu, že tento údajně uměle syntetizovaný virus na 
Hopkinsonově univerzitě dovezli Američané v rámci obchodní 
války, aby tamní ekonomice způsobili problémy. A pustili ho  
v jedenáctimilionovém Wu-chanu, jakési největší čínské 
železniční křižovatce, asi jako je u nás Česká Třebová, aby 
se virus rychle rozšířil po celé zemi. A to ještě v období 
největších čínských svátků (asi jako naše Vánoce), kdy se 
rodiny napříč celou Čínou navštěvují. Věřím spíš čínské straně, 
že virus zmutoval a dostal se do lidské populace z netopýrů. 
Obdivuji, jak rázně k tomuto problému Číňané přistoupili. 
Celé jedenáctimilionové město a celou oblast uzavřely do 
karantény. A o obyvatelstvo se postarali. Zabránili tak pandemii 
v rozsahu, jak ji známe u španělské chřipky v r. 1918, asijské 
v r. 1957 nebo Honkongské v roce 1968, kdy zemřelo několik 
milionů lidí. Nedokážu si představit, že stejně účinná opatření 
by si dovolila zavést kterákoliv země, např. Francie v podstatně 
menší Paříži s velkou nezvladatelnou muslimskou komunitou. 

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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PŘÍKLAD PŘÍKAZ

 V letošním roce si připomínáme významné 770. výročí 
první zmínky o naší obci a příští rok 100. výročí od výstavby 
Záloženského domu a odhalení Sochy Svobody.
 Již dříve jsem slíbil připomenout některé osobnosti, které 
žily v naší obci a výrazně přispěly k jejímu rozvoji. Při hledání 
podkladů jsem v naší domácí knihovně našel zajímavou studii 
pánů Jaroslava Martinice, Jaromíra Macha a Stanislava Matouše 
s názvem „Příklad Příkaz“, kterou v padesátých letech (!) 
minulého století vydalo Krajské nakladatelství Olomouc, a která 
se podrobně věnuje mimořádnému hospodářskému rozvoji naší 
obce. 
 Po drobné úpravě, která spočívala ve vypsání pouze faktických 
a historických údajů Vám její úvodní část předkládám ke čtení  
a věřím, že Vás také zaujme…

 „Brzké odstranění závazků, vyplývajících z osvobození 
feudální závislosti, vytvořilo v Příkazích podmínky pro rychlejší 
rozvoj podnikání. Bylo to především družstevnictví, pomocí 
kterého předstihují Příkazy řadu jiných vesnic co do stupně 
rozvoje. Základem družstevního podnikání v Příkazích byla 
Rolnická záložna, první příkazský družstevní podnik, který 
vytvořil finanční základ pro vytváření ostatních družstevních 
podniků v obci i celé řady družstev mimo obec. Záložna 
byla založena v r. 1868, a to mezi prvními 8 družstevními 
záložnami na Moravě. Už v tom je vidět patrný předstih oproti 
celozemskému průměru, neboť „hojnější zakládání těchto 
družstev spadá hlavně do let 1869-1872“ (Dvořák, Zemědělské 
družstevnictví v republice Československé str. 13). Je třeba si 
všimnout i toho, že záložna vzniká 20 let po roce 1848, tj. tehdy, 
kdy příkazští rolníci měli vlastně ještě platit částky stanovené 
při vyvazovacím řízení. Jestliže v této době měli už finanční 
prostředky na založení záložny, která navíc už na počátku 
vykazovala přebytky a jejíž vedení mělo proto hned na počátku 
starosti, co dělat s hotovými penězi, pak i to nám dokazuje, 

že příčiny zrychleného hospodářského rozvoje Příkaz je třeba 
hledat v lepších podmínkách příkazských rolníků už v minulosti.
 Záložna byla ustavena podle systému Schulze-Delitsch, 
tj. podle systému, který si přímo kladl za cíl pomáhat 
kapitalistickému rozvoji - na rozdíl od Reiffeisenek, které 
podnikaly v malém, omezovaly se do šířky jen na obce a ač- 
koliv objektivně též podporovaly rozvoj, kladly si za cíl pouze 
rolnickou výpomoc. Ukazuje se, že příkazská záložna hrála 
opravdu schulze-delitschovskou úlohu: velmi brzy - lze říci té- 
měř od počátku - hlavní váha její činnosti nespočívá v drobné 
rolnické svépomoci v rámci obce, ale ve finanční podpoře  
podniků, ať již družstevních nebo soukromých, v poměrně 
širokém okolí.
 Ze zápisů výboru družstva - později dozorčí rady - vyplývá, 
že záložna financovala rolnické podnikání v následujících obcích 
olomouckého okresu (mimo Příkazy samotné to byly: Unčovice, 
Bělkovice, Řepčín, Rataje, Skrbeň, Povel, Velká Bystřice, 
Majetín, Bystrovany, Mrsklesy, Chválkovice, Hodolany, Hejčín, 
Grygov, Novosady, Velký Týnec, Černovír, Štěpánov, Neředín, 
Hynkov, Čertoryje, Nová Ulice, Rolsberk, Lazce, Dolany, 
Veska, Přáslavice); činnost záložny se však neomezila jen na 
olomoucký okres; půjčky soukromým rolníkům zasahovaly i do 
obcí litovelského a šternberského okresu.
 Avšak v ještě širším měřítku byly povolovány půjčky pro 
nezemědělské podniky (resp. nepřímo pro rolníky). Zde půjčky 
zasahují nejen celou Moravu, ale dokonce v některých případech 
i Čechy, dokonce bylo zahájeno jednání se zahraniční firmou. Po 
této stránce je třeba především hovořit o půjčkách poskytnutých 
různým družstevním podnikům. Jestliže vynecháme družstva 
příkazská, o kterých bude ještě mluveno, pak musíme jmenovat 
tyto podniky, v nichž máme doloženou účast kapitálu příkazské 
záložny:
 Na prvním místě jsou to zase družstevní záložny, jejich 
prostřednictvím pronikal kapitál příkazské záložny do celé řady 
dalších podniků: Rolnická záložna ve Štěpánově, v Dolanech 
a v Židlochovicích, Občanská záložna v Nákle a Drahanech, 
Všeobecná záložna v Hodolanech a záložny v Hrozenkové 
Lhotě, v Březsku u Konice, ve Starém Hrozenkově, ve 
Valašském Meziříčí, ve Velkém Týnci, v Dubanech, v Určicích,  
v Polkovicích, v Lipníku, v Kopřivnici a na Žižkově; z nich 
poslední dvě, stejně jako Občanská záložna v Drahanech zkra- 
chovaly a příkazská záložna přišla o peníze. O síle a průbojnosti 
příkazské záložny svědčí i to, že se účastnila při zakládání 
Ústřední záložny rolnické v Olomouci, do jejíhož širšího výboru 
byli pojati 3 zástupci příkazské záložny (1870), dále že byla 
zakládajícím členem čes. bursy (1871) a údem ÚV Živnobanky 
(od r. 1869). Vedle záložen byly většími či menšími půjčkami 
financovány i jiné družstevní podniky: Společnost parního stroje 
ve Štěpánově, akciový cukrovar v Brodku, Mlékařské družstvo 
ve Velkých Opatovicích, Mláticí družstvo v Hynkově; značné 
půjčky byly povoleny v cukrovaru ve Vrbátkách; největší částky 
však byly půjčeny Holickému cukrovaru, který byl ostatně (jako 
první na Olomoucku) založen z iniciativy příkazské záložny 
a jehož vedení bylo i personálně spojeno s vedením záložny 
(prostřednictvím Josefa Vysloužila, který byl současně členem 
rady příkazské záložny a předsedou holického družstevního 
cukrovaru). Půjčky poskytnuté cukrovaru byly tak vysoké, 

Případná pandemie tohoto koronaviru by způsobila hospodářské 
problémy nejen Číně, ale všem vyspělým ekonomikám. I když 
tento virus údajně nezpůsobuje tolik úmrtí jako např. SARS 
před sedmnácti lety, lidská populace se s ním dosud nesetkala  
a nemá proti němu protilátky, a proto by onemocnělo moc lidí.  
A ti by chyběli ve výrobě. Jistě jste si všimli, jak během deseti  
dnů postavili ve Wu-chanu nemocnici pro izolaci nemocných 
s tisíci lůžky. A za pár dní další s 1500 lůžky. Naše televizní 
reportérka, zavilá čínobijka, „objektivně“ všechna opatření 
zpochybňuje: porušují prý lidská práva, pokoje v nové nemocnici 
jsou jak vězeňské cely, chudáci ujgurští islámští radikálové jsou 
proti jejich vůli převychováváni, a když k tomu připočteme 
nepokoje v Honkongu, může to být, podle ní, konec režimu. Tož 
nevím. Zdravý rozum do hrsti.

 A na prevenci chřipky, která nás teď ohrožuje, používejte 
tradiční prostředky – cibuli, česnek, citron, tymián a my starší 
štamprličku slivovice. Nebo jste se měli nechat včas naočkovat.

Váš Standa Kovář

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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že jeho zadluženost u příkazské záložny tvořila už v březnu 
1885…. 59.500 zl.
 Ze soukromých podniků, které se staly dlužníky příkazské 
záložny, je třeba jmenovat alespoň některé mlýny, jak ve Velké 
Senici, Velké Blatnici, Holici, Nenakonicích, Milhošti, Horce.
 Z uvedeného materiálu vyplývá, že příkazská záložna se 
silně podílela na rozvoji na Olomoucku a zasahovala i do jiných 
oblastí Moravy. Je pochopitelné, že pomoc neznamenala jen 
hospodářský rozmach podniků, do kterých plynuly půjčky 
záložny. V samotných Příkazích provedla příkazská záložna od 
založení do roku 1935  104 hypotekární půjčky.
 Dosud uvedený materiál se týkal působení příkazské záložny 
mimo obec. Všimněme si nyní, jak záložna působila v obci 
samotné.
 Do jaké míry byla záložna iniciátorem družstevního 
podnikání v Příkazích, ukazuje nám už účast jednotlivých 
členů výboru (dozorčí rady) záložny v ostatních družstevních 
podnicích. Několikanásobně zvolený člen výboru (dozorčí 
rady) záložny František Fišara byl současně členem dozorčí 
rady příkazské sladovny a členem příkazského mláticícho 
družstva; člen dozorčí rady Karel Stratil byl současně členem 
správní rady sladovny; člen dozorčí rady záložny Josef Svozil 
byl také předsedou mlékařského družstva a jiný člen dozorčí 
rady záložny Josef Pospíšil ředitelem družstevní mlékárny; člen 
dozorčí rady záložny Jakub Vaca byl současně člen správní rady 
sladovny, členem mláticího družstva a jedním ze zakladatelů 
družstva vodního. Zvláštní zmínky si zasluhuje Josef Vysloužil, 
iniciátor družstevnictví v Příkazích a současně iniciátor nových 
pokrokových metod hospodaření v zemědělství (příkazská 
kronika např. uvádí, že on jako první začal vyvážet močůvku na 
pole už v roce 1865).
 Josef Vysloužil byl spoluzakladatelem příkazské záložny, 
členem jejího prozatímního výboru a členem (od roku 1874 
dokonce doživotním předsedou) její dozorčí rady; současně 
pak byl doživotním předsedou příkazské sladovny a prvním 
předsedou Společnosti pro vydržování kance, která se později 
přeměnila v Družstvo pro chov domácího dobytka. Josef 
Vysloužil byl také iniciátorem myšlenky vybudovat v Příkazích 
družstevní cukrovar. Bylo upsáno 500 akcií, avšak od jeho stavby 
bylo pro nevhodnost místa (nedostatek vody, špatné spojení – 
ještě neexistovala místní železniční trať) upuštěno. Myšlenka 
byla realisována v Holici a založený „Rolnický cukrovar  
a rafinerie v Holici“ patřil tak k nejstarším rolnickým cukrovarům 
na Moravě. Je to také první družstevní podnik vůbec, založený  
a financovaný příkazskou záložnou hned 2 roky po jejím za- 
ložení.
 Již jen výčet několika osob a jejich účasti v příkazkém 
družstevnictví ukazuje, že družstevní hnutí bylo v Příkazích 
silné a že hlavní úlohu v něm sehrála záložna. Záložna byla 
opravdu základem družstevnictví v Příkazích.
 Koncem devatenáctého a počátkem dvacátého století se 
rozrůstá v Příkazích celá řada družstevních podniků, na jejichž 
založení má lví podíl záložna.
 Prvním podnikem v Příkazích, který se opíral o záložnu, byla 
Společná akciová sladovna rolnická v Příkazích, založená a pos- 
tavená v roce 1872. V pořadí českých rolnických sladoven na 
Moravě byla třetí. Předcházela jí Rolnická akciová sladovna 

v Prostějově (1869) a Rolnická akciová sladovna v Kojetíně 
(1872).
 Příkazská sladovna budovala se na základě povoleného ak- 
ciového kapitálu, jenž měl být 100.000 zl., rozdělených na 500 
akcií po 200 zlatých r.č., z nichž 100 upsala Rolnická záložna, 
aby si zajistila v tomto podniku rozhodující postavení. Upsání 
ostatního kapitálu byl nesnadný úkol a stálo to mnoho námahy 
a nesnází, než bylo rolníky upsáno 210 akcií. Místo 100.000 
zlatých bylo tedy upsáno jen 62.000 a tento kapitál zůstal jako 
základní jmění až do období první ČSR.
 Začátky sladovny byly těžké, utrpěla ztráty a Rolnická 
záložna v Příkazích musela povolit půjčku 40.000 zlatých, 
které v roku 1875 v červnu dává jako dluh vtělit sladovně do 
pozemkové knihy. A necelé 3 roky později - v květnu 1878  
stoupne dluh sladovny na 114.000 zlatých. Závislost sladovny 
na záložně je zde zcela jasná. Za těchto poměrů se celých 5 roků 
od založení nevyplácely dividendy, neboť v roce 1878 byl závod 
postižen novou ztrátou vzniklou úpadkem velké firmy, s níž byl 
v obchodním spojení.
 Přes tyto neúspěchy a finanční obtíže byla sladovna stále 
technicky zdokonalována a rozšiřovala obvod své činnosti. 
Vydatně tomu přispělo zavedení železniční dopravy na trati 
Olomouc – Kostelec n. H. v roce 1882. Rozvoj podniku byl 
usnadněn i provedenou elektrifikací v roce 1907.
 První světová válka přinesla zprvu značné omezení výroby 
a konečně i úplné zastavení zpracování ječmene na slad.  
K obnovení práce došlo až v letech 1920-1921. U příležitosti 
50. výročí trvání sladovny v roce 1923, při hodnocení činnosti, 
se uvádí, že v kampani 1922-1923 zpracovala sladovna 9.900 q  
ječmene, vyrobila 7.534 q sladu a vyplácela 15% dividendu.

(pokračování příště)  J. Škrabal

Kulturní komise při Radě obce Příkazy  
vás zve do klubovny hotelu Záložna

na

SETKÁNÍ  s  KAMEROU
18. března 2020 v 16.15 hodin

Na programu:   filmy o lidech z naší obce 

* Sjezd rodáků v roce 1992
* Oslavy v Příkazích  8. 7. 2000
* Oslavy v Příkazích  9. 7. 2000

Přijďte zavzpomínat, poučit se i pobavit

www.prikazy.czwww.prikazy.cz
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Litovel 104 608,- Podolí 4 103,--

Chořelice 11 448,- Hvozdečko 4 390,-

Nasobůrky 13 076,-
Kozov, Blažov, Kadeřín, 
Svojanov, Bezděkov 12 788,-

Rozvadovice 6 300,- Olešnice 4 669,-

Unčovice 11 607,- Jeřmaň 3 429,-

Tři Dvory 8 871,- Luká 21 694,-

Savín 5 210,- Ješov 5 450,-

Myslechovice 10 858,- Veselíčko, Březina 3 470,-

Víska 3 471,- Bílsko 7 187,-

Chudobín 3 988,- Vilémov 15 559,-

Nová Ves 7 615,- Olbramice 7 452,-

Březové 5 374,- Dubčany 10 613,-

Červenka 43 482,- Náklo 29 539,-

Pňovice 8 070,- Mezice 8 427,-

Bílá Lhota, Pateřín 5 815,- Skrbeň 31 424,-

Hradečná 4 792,- Příkazy 31 863,-

Hrabí 4 960,- Hynkov 8 756,-

Měník 3 545,- Haňovice 10 776,-

Řimice 8 652,- Kluzov 3 930,-

Mladeč 9 321,- Cholina 17 214,-

Sobáčov 2 555,- Senice 45 818,-

Slavětín 5 913,- Cakov 5 861,-

Měrotín 11 595,- Odrlice 6 892,-

Loučka 8 325,- Senička 11 948,-

Bouzov, Doly 19 571,- Náměšť 70 515,-

Kovářov 2 198,- Loučany 26 256,-

CELKEM bylo vykoledováno:   741 243,- Kč

V 59 obcích našeho regionu koledovalo letos 136 skupinek koledníků:

Výsledky Tříkrálové sbírky 2020
v jednotlivých obcích. 

 Vykoledovaná částka byla po rozpečetění a přepočítání pokladniček na jednotlivých městských nebo obecních úřadech násled- 
ně odeslána na centrální charitní konto u České spořitelny. Z centrálního konta budou peníze rozděleny do regionů na schválené 
projekty jednotlivých místních charit a na humanitární pomoc u nás i v zahraničí. Výnos Tříkrálové sbírky je z největší části 
tradičně věnován na podporu záměrů pro lidi v nouzi na území ČR. Jde o různé formy pomoci pro seniory, matky dětmi v tísni, lidi 
s postižením, bez domova, sociálně vyloučené či ohrožené vyloučením. Desetina výtěžku je určena na pomoc rozvojových projektů 
do zahraničí (např. na udržení zdrojů obživy nebo vzdělávání), případně jako rezerva pro případ humanitárních katastrof.
 V minulé Tříkrálové sbírce bylo vykoledováno v 57 obcích na Litovelsku 660 546 Kč. Část sbírky, určená pro vlastní projekty 
Charity, byla využita následovně: podpořili jsme provoz Domácí zdravotní péče, která zajišťuje poskytování zdravotnických výkonů 
v domácím prostředí ve výši 100 000 Kč, podpořili jsme činnost Mateřského centra Rybička, které nabízí vzdělávací a tréninkové 
programy, základní rodinné poradenství, organizuje zájmové a volnočasové aktivity a různé společenské a sportovní akce pro rodiny 
s malými dětmi ve výši 253 000 Kč. Poskytli jsme přímou pomoc rodinám a osobám v nouzi ve výši 30 000 Kč. Částkou 20 000 Kč 
jsme přispěli na vybavení školních tříd v Gonaives na Haiti.
 Rádi bychom také touto cestou poděkovali všem, kteří svým darem přispěli na pomoc lidem v nouzi u nás i v zahraničí a na 
rozvoj charitních projektů. Stejně děkujeme všem koledníkům a vedoucím skupinek, kteří nám s Tříkrálovou sbírkou pomáhali.  

Ing. Ludmila Zavadilová,  Charita Šternberk, středisko Litovel
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Výroční valná hromada SDH Hynkov

 V pátek 17. ledna 2020 proběhla v kulturním domě Výroční 
valná hromada SDH Hynkov. Starosta sboru bratr Jaromír 
Macák přivítal všechny přítomné členy a zejména hosty, kterými
byli - starosta obce Jaroslav Sívek a místostarosta Josef Škrabal, 
zástupci Sokola Hynkov, starosta okrsku č. 35 - br. Vysloužil, a 
zástupci sborů z Břuchotína, Horky, Mezic, Příkaz, Skrbeně a 
Střeně.

 Pro vysvětlení - od ledna 2020 platí nové uspořádání okrsků - 
my jsme zařazeni pod “okrsek č. 35”, jehož název je odvozen od 
dálnice D35, která prochází v těsné blízkosti většiny členských 
sborů. Kromě Hynkova a výše uvedených obcí k nám spadají 
ještě hasiči ze Lhoty nad Moravou, Nákla a Chomoutova - jejich 
zástupci se bohužel naší schůze nezúčastnili.

Hned v úvodu slavnostní schůze jsme minutou ticha uctili 
památku zesnulých bratrů a sester. Následně byla přednesena 
zpráva o činnosti sboru v roce 2019: Během prvních měsíců 
v roce byly ve spolupráci s HZS OLK připraveny technické 
podmínky pro nákup nového vozidla. V dubnu začaly probíhat 
přípravy na první okrskové kolo. Květen - účast na oslavách 

svatého Floriána ve Skrbeni, uspořádali jsme první kolo soutěže 
v požárním sportu. Červenec - účast na uctění památky Mistra 
Jana Husa v Horce. Srpen - soutěž dědků ve Skrbeni, bohužel 
pouze jako diváci. Září - návštěva ve firmě STS Prachatice za 
účelem specifikace technických detailů k novému vozidlu pro 
náš sbor. V měsíci říjnu proběhlo tematické cvičení okrsku 
Příkazy. Uspořádali hasiči z Horky ve spolupráci s Hasičským 
záchranným sborem Olomouckého kraje. Tématem cvičení byla 
práce na vodě - záchrana tonoucího. V listopadu se delegovaný 
zástupce zúčastnil shromáždění představitelů SDH okresu 
Olomouc, dále proběhla schůze spolků obce Příkazy. Listopad  
- rozsvícení vánočního stromečku a zajištění občerstvení na 
Hynkově Na této akci proběhlo také slavnostní předání nového 
automobilu, který byl pořízen za přispění Generálního ředitelství 
Hasičského záchranného sboru ČR, Olomouckého kraje a obce 
Příkazy. Prosinec - vánoční jarmark Příkazy, účast na valné 
hromadě ve Skrbeni, Mikulášská nadílka - obchůzky po vesnici 
i akce pro děti na kulturním domě.

 Významným bodem letošní schůze byla volba vedení sboru, 
ten bude pracovat v podobném složení jako v minulém období: 
starosta - bratr Jaromír Macák, náměstek starosty a hospodář - 
sestra Jana Pytlíčková, předseda kontrolní a revizní komise - br. 
Břetislav Vočka, člen kontr. a rev. komise - br. Zdeněk Vočka, 
jednatel - br. Filip Vočka, velitel sboru - br. David Vočka, velitel 
jednotky - br. Ivo Štancl, členové Výboru - br. Martin Vlach 
a sestra Marcela Vočková. Delegáty sboru na Shromáždění 
delegátů byli zvoleni br. Macák, br. Štancl a sestra Pytlíčková.
Letošní rok budeme pořádat řadu zajímavých akcí, už teď Vás 
můžeme pozvat například na:

 1. kolo soutěže v požárním sportu okrsku č. 35 - 9. 5. 2020, 
Pohádkový les - 13. 6. 2020, Halloweenská zábava - 31. 10. 
2020. Dále budeme reprezentovat náš sbor a účastnit se valných 
hromad ostatních sborů, školení zásahové jednotky, shromáždění 
delegátů okresu a dalších pietních akcí a oslav.
 V průběhu schůze došlo k ocenění členů našeho sboru, 
vyznamenáni byli: Zdeněk Malý (medaile Za zásluhy), Miroslav 
Peřina (medaile Za zásluhy), Břetislav Vočka (medaile Za 
zásluhy), Oldřich Urbánek (medaile Za věrnost), David Vočka 
(medaile Za věrnost), Jaromír Macák (Čestné uznání OSH 
Olomouc) a Zdeněk Vočka (Čestné uznání OSH Olomouc).

 Všem děkujeme za jejich dlouhodobou, příkladnou a obětavou 
práci pro náš sbor.
 V rámci diskuze nás pozdravili všichni přítomní hosté, 
popřáli nám mnoho úspěchů do dalšího období, hodně zdaru - 
málo požárů. Zvláštní radost nám udělaly zdravice delegátů
nových sborů v okrsku - s potěšením jsme vyslechli, že se 
všichni těší na novou spolupráci.

 Večer pokračoval občerstvením v podobě tradičního guláše, 
který připravil náš pan starosta sboru, kandidát na ocenění 
Masterchef - Jarda Macák. Poté již následovala volná zábava, 
která byla plně využita pro družbu všech přítomných.

 Vážené sestry a bratři, milí spoluobčané, vážení sponzoři, 
děkujeme za to, že náš sbor mohl v minulém roce fungovat tak, 
jak fungoval. Těšíme se na letošní setkání při některé z našich
akcí.

Filip Vočka

Kulturní komise při Radě obce Příkazy 
vás zve na

Z Á J E Z D
23. 5. 2020

na
VALAŠSKO

PROGRAM: 
*Valašské Meziříčí*

(Řeznické muzeum - prohlídka, prezentace, ochutnávka
Cyrilovo pekařství - výrobna frgálů, prodejna, kavárna)

*Rožnov pod Radhoštěm*
(Prohlídka skanzenu – Valašského muzea v přírodě)

*Výjezd autobusem na Pustevny*
(Zde si lze vybrat procházku po Pustevnách nebo 

 turistickou vycházku k Radegastovi a na Radhošť) 

Záloha: 350,- Kč  
Přihlášky a úhrada zálohy:  od 28. 2. 2020  do 15.4.2020

 u paní Zdeny Zbořilové
 V případě malého zájmu se zájezd nekoná!
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Třikrálová sbírka

 „My tři králové jdeme k Vám, štěstí, zdraví vinšujem 
Vám.“
 Již 20 let, vždy počátkem ledna zní v ulicích měst  
i vesnic tato krásná tříkrálová koleda.

 Děti, ale i dospělí převlečeni za biblické krále ozna- 
mují lidem radostnou zvěst, že se jim v Betlémě narodil 
Spasitel. Zpívají, přejí šťastný nový rok a píší na dveře 
požehnání. Přitom prosí o příspěvek pro ty nejpotřebnější 
v naší společnosti.

 Z vyprávění víme, že biblické krále (byli to vlastně 
mudrci - astronomové) vyburcovala k daleké cestě 
neznámá, zářivá hvězda. Byl to tak neobvyklý jev, že 
se vydali na obtížnou pouť až do Palestiny. Jasné světlo 
hvězdy je zavedlo do Betléma, kde našli v chudých jeslích 
malé, bezmocné dítě. A zde se přímo nabízí myšlenka, že 
ti, pro které je určen výtěžek třikrálové sbírky, jsou také 
tak chudí a bezmocní jako to dítě v jesličkách.
 Avšak betlémská hvězda nedala spát řadě odborníků: 
co to bylo za hvězdu, která vedla mudrce až do Betléma? 
Správné řešení nalezl jako první slavný německý astronom 
Johannes Kepler a pozdější výpočty jeho teorii potvrdily. 
Nejednalo se o hvězdu, ale o dvě planety. V tu dobu se  
k sobě úhlově přiblížil Jupiter a Saturn. Tím vznikl dojem 
mimořádně zářivé hvězdy.

 Je to jistě zajímavé zjištění, ale myslím, že to není 
podstatné. Důležité je, že i po více než 2000 letech dokáže 
světlo betlémské hvězdy probudit v srdcích lidí soucit, 
porozumění a snahu pomoci svým bližním. Je to vidět 
z toho, že výnos sbírky každoročně stoupá. A za to Vám 
všem moc a moc děkujeme

Vaši koledníci Eliška Chybíková, Eliška Pavlíková, Matěj Chybík

Foto k článku na straně 11 - Výroční valná hromada SDH Hynkov

Elena Gárská, Marie Müllerová, David Gárský
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